
VŠUP a UK pomohou běloruským studentům

Compiled 29.6.2014 2:39:42 by Document Globe ®   1

VŠUP a UK pomohou běloruským studentům
Praha 29. března (ČTK) - Karlova univerzita a Vysoká škola uměleckoprůmyslová v Praze (VŠUP) dnes nabídly
možnost studia běloruským studentům, kteří jsou perzekvováni tamějším autoritářským režimem. ČTK o tom
informovali prorektor VŠUP Tomáš Dimter a mluvčí univerzity Václav Hájek. Obě školy tak reagovaly na výsledky
kontroverzních prezidentských voleb v Bělorusku, ve kterých opět zvítězil Alexandr Lukašenko, a následné
represe namířené proti jeho odpůrcům, mezi nimž jsou i studenti.
    "Reálné je, že bychom mohli přijmout deset studentů, budeme to ale řešit individuálně. Teď je to v rovině gesta, které
jsme schopni stoprocentně naplnit," řekl Dimter. Vysokou školu uměleckoprůmyslovou v minulosti absolvovali například
i čtyři studenti z Bosny. Přijmout běloruské studenty může škola okamžitě. Jak by jejich studium v polovině semestru
vypadalo, škola řeší. "Je několik variant, například by se mohli zatím učit česky ve školícím centru," doplnil prorektor.
    Akademický senát Karlovy univerzity dnes odeslal protestní dopis běloruskému chargé d'affaires v České republice,
ve kterém vyzval k propuštění běloruských občanů zatčených za účast na manifestacích v minulých dnech. "Senát bude
například jednat i o změně stipendijního řádu univerzity tak, aby finanční podporu mohli získat i studenti žijící mimo
země Evropské unie," řekl ČTK člen senátu Jakub Jareš. Perzekvované studenty chtějí zástupci univerzity podpořit i
finančně, dodal.
    S návrhem pomoci běloruským studentům přišel premiér Jiří Paroubek po vzoru polských politiků. Nabídka je určena
pro studenty, kteří budou kvůli účasti na demonstracích ve své zemi vyloučeni ze škol. Pro vytvoření programu a uvolnění
stipendií se vyslovil i ministr zahraničních věcí Cyril Svoboda. "Každý, kdo bude vyloučen, by měl dostat možnost
dostudovat," řekl dříve ČTK.
    Ministryně školství Petra Buzková o možnostech studia běloruských studentů již hovořila s předsedou České
konference rektorů a cesta pro tyto studenty na české vysoké školy je podle ní otevřená. Podle Buzkové by zájemci buď
prošli přípravou v českém jazyce a později v češtině studovali, nebo by studium bylo v angličtině. Za studium v cizím
jazyce se na českých vysokých školách platí, pro tyto studenty by ale potřebnou částku uvolnilo ministerstvo školství.
    "Pomocí perzekvovaným běloruským studentům můžeme investovat do toho nejcennějšího, co země může mít, hlas
mladých lidí," uvedl o víkendu senátor a bývalý rektor Masarykovy univerzity Jiří Zlatuška. "Kapacity určitě jsou, o těch
nemá cenu spekulovat," dodal.
    Možností spolupráce je podle mluvčího ministerstva zahraničí Víta Koláře řada, od stipendií po tištění informačních
materiálů.
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